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طی حکمی از سوی شهردار فردیس، سیدمهدی حسینی سرخنی 
به عنوان سرپرست معاونت خدمات شهری و محیط زیست 

شهرداری فردیس معرفی شد.
فردیس  شهرداری  مدیران  و  شهردار  حضور  با  مراسمی  طی 
که در سالن جلسات شهرداری فردیس برگزار شد، محمدرضا 

احمدی نژاد شهردار فردیس سیدمهدی حسینی را به عنوان 
زیست  محیط  و  شهری  خدمات  معاونت  جدید  سرپرست 

شهرداری معرفی کرد.
همچنین از زحمات اصغر نصیری معاون سابق خدمات شهر 

تقدیر شد.

سیدمهدی حسینی معاون خدمات شهری شهرداری فردیس شد



2 رویدادشنبه 25  اسفند 1۴۰۳      شمارگان 1777

»مارک کارنی« نخست وزیر جدید کانادا تاکید کرد که کشورش هرگز بخشی از آمریکا نخواهد شد اما ابراز امیدواری کرد که دو کشور 
برای پیشبرد منافع خود با یکدیگر همکاری کنند.

کارنی که روز گذشته به عنوان بیست و چهارمین نخست وزیر کانادا سوگند یاد کرد، گفت: کانادا هرگز و به هیچ شکل و شیوه ای بخشی 
از آمریکا نخواهد شد.

وی ابراز امیدواری کرد که دولت وی روزی بتواند با واشنگتن برای پیشبرد منافع دو طرف »همکاری کند«.به نوشته خبرگزاری فرانسه، 
کارنی دوره نخست وزیری خود را به رد تهدیدهای مکرر دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا مبنی بر ضمیمه کردن کانادا آغاز کرد. علاوه 

بر این، نخست وزیر جدید کانادا تاکید کرد که مقابله با تعرفه های دولت ترامپ جزو اولویت های اصلی دولتش خواهد بود.

نخست وزیر جدید کانادا: هرگز بخشی از آمریکا نخواهیم شد یاد و خاطره شهدا، 
به ویژه »شهید نازبالا 

حیدری ورگه سران« که 
9 اردیبهشت 61 به مقام 

شامخ شهادت نائل 
گشت، گرامی باد

نقاط  به  دولت  اعضای  و  رئیس جمهور  استانی  سفرهای 
مختلف کشور، به عنوان یکی از سیاست های ارتباطی جدید 
دولت، مورد توجه قرار گرفته است. مسعود پزشکیان، پس از 
آغاز دوران ریاست جمهوری خود، تلاش کرده است با حضور 
در شهرها و روستاهای مختلف، ارتباط مستقیم با مردم 
برقرار کند و از نزدیک در جریان مشکلات آن ها قرار بگیرد. 
بااین حال، این سفرها واکنش های متفاوتی را برانگیخته 
است. برخی آن را اقدامی مثبت در جهت حل مشکلات و 

برخی دیگر، آن را نمایش سیاسی و پوپولیستی می دانند.
رئیس جمهور در جریان این سفرها، بی واسطه با مردم دیدار 
کرده و وعده هایی برای حل مشکلات آن ها داده است. دولت 
تأکید دارد که این سفرها، فرصتی است تا مسئولان بدون 
فیلتر رسانه ها و بوروکراسی های معمول، مستقیم صدای 
بی صدایان را بشنوند. از سوی دیگر، برخی منتقدان بر این 
باورند که چنین رویکردی نه تنها مشکلات ساختاری کشور 
را حل نمی کند، بلکه صرفاً به عنوان ابزاری تبلیغاتی برای 

نمایش مردمی بودن دولت استفاده می شود.
پزشکیان در طول دوران مسئولیت خود، سفرهای متعددی 
به نقاط مختلف کشور، از جمله شهرستان های استان تهران، 
غرب و شرق پایتخت داشته است. در این دیدارها، علاوه 
بر گفت وگوهای مردمی، برخی پروژه های عمرانی، از جمله 
کار  دستور  در  آموزشی،  زیرساخت های  و  مدارس  ساخت 
قرار گرفته است. دولت تأکید دارد که این اقدامات نشان 
از رویکرد عمل گرایانه آن دارد و سفرها تنها به حرف و وعده 

محدود نمی شوند.
این  آیا  که  پابرجاست  همچنان  پرسش  این  بااین حال، 
سفرها تأثیر ملموسی در زندگی مردم خواهد داشت، یا صرفاً 
تصویری از رئیس جمهوری را ترسیم می کند که در میان 
مردم قدم می زند، دست می فشارد و وعده می دهد؟ تجربه 
سال های گذشته نشان داده است که بسیاری از مصوبات 
و وعده های این چنینی یا در پیچ وخم بروکراسی اداری گم 

می شوند یا به دلیل کمبود منابع مالی، اجرایی نمی شوند.
مردم  مشکلات  شنیدن  اگرچه  که  معتقدند  منتقدان 
به صورت مستقیم اقدامی مثبت است، اما حل آن ها نیازمند 
کارآمد  مدیریت  و  ساختاری  اصلاحات  کلان،  برنامه های 
و  دقیق  برنامه ریزی  وجود  بدون  استانی،  است. سفرهای 
منابع کافی، شاید در کوتاه مدت تصویری مردمی از دولت 
وعده ها،  تحقق  عدم  صورت  در  بلندمدت،  در  اما  بسازد، 

می تواند به افزایش بی اعتمادی عمومی منجر شود.
که  معتقدند  اقتصادی  کارشناسان  برخی  این،  بر  علاوه 
با  کشور  که  شرایطی  در  به ویژه  سفرها،  این  هزینه های 
محدودیت های شدید بودجه ای مواجه است، باید توجیه پذیر 
باشد. هزینه های مربوط به جابه جایی تیم های دولتی، تأمین 
قابل توجهی  مالی  بار  متعدد،  جلسات  برگزاری  و  امنیت 
به دولت تحمیل می کند. اگر خروجی این سفرها تنها به 
شنیدن گلایه های مردم و ثبت مصوبات بی سرانجام ختم 
راهکارهای  هزینه ها صرف  این  که  نیست  بهتر  آیا  شود، 
عملی تری، مانند توسعه زیرساخت های اقتصادی و افزایش 

ظرفیت های تولیدی کشور شود؟
در این میان، برخی حامیان دولت بر این باورند که سفرهای 

برای  است  فرصتی  ارتباطی،  کارکرد  بر  علاوه  استانی، 
اصلاح الگوی مدیریتی کشور و نزدیک تر شدن مدیران به 
واقعیت های جامعه. آن ها تأکید دارند که این دیدارهای 
میدانی، می تواند مسئولان را از پشت میزهای اداری جدا 
کرده و با مشکلاتی مواجه کند که گزارش های رسمی اغلب 

قادر به نمایش آن نیستند.
اکنون باید دید که آیا دولت می تواند با تبدیل این سفرها 
به اقدامات عملی و ملموس، از چارچوب تبلیغات فراتر رود 
و تأثیری واقعی بر زندگی مردم بگذارد، یا این سفرها نیز 
همانند نمونه های پیشین، صرفاً به عنوان رویدادهایی خبری، 

در حافظه تاریخی کشور باقی خواهند ماند؟

 

سرمقاله

فاجعه  ای که با بحران کم  آبی در راه است؛

آیندۀ ایران در گرو مدیریت آب

ایران درگیر یکی از جدی ترین بحران های زیست محیطی خود است: 
کم آبی. سال ها برداشت بی رویه از منابع آبی، توسعه ناپایدار و 
تغییرات اقلیمی، کشور را به مرز ورشکستگی آبی رسانده است. 
خشکسالی های مکرر، حفر بی رویه چاه های عمیق، سدسازی های 
منابع، سطح آب های  و عدم مدیریت صحیح  بدون مطالعه 
زیرزمینی را به شدت کاهش داده و بسیاری از دریاچه ها، رودخانه ها 
و تالاب ها را به سوی خشکی کشانده است. در کنار این موارد، پدیده 
فرونشست زمین، تخریب کیفیت آب، فرسایش خاک و افزایش 
طوفان های گرد و غبار، بحران آب را به یک تهدید جدی تبدیل 
کرده است که می تواند آینده اقتصادی و اجتماعی کشور را تحت 

تأثیر قرار دهد.
تهران، پایتختی در آستانۀ بحران

تهران به عنوان پرجمعیت ترین شهر کشور، به زودی می تواند مرکز 
اصلی بحران آب باشد. با افزایش جمعیت و توسعه شهری بی رویه، 
منابع آبی پایتخت تحت فشار شدیدی قرار گرفته است. کاهش 
سطح آب های زیرزمینی، فرونشست زمین و کیفیت پایین آب، 
تهران را به یکی از شهرهای در معرض خطر جدی تبدیل کرده 
است. در صورت ادامه روند فعلی، ساکنان این شهر با جیره بندی 
آب، قطعی های مکرر و حتی مهاجرت اجباری مواجه خواهند شد.
یکی از نخستین قربانیان بحران آب، بخش کشاورزی است. با 
کاهش منابع آبی، کشاورزان دیگر قادر به تأمین آب کافی برای 
محصولات خود نخواهند بود. این مسئله، علاوه بر کاهش تولید 
و افزایش قیمت مواد غذایی، مهاجرت گسترده روستاییان به 
شهرها را به دنبال خواهد داشت. از آنجا که ایران وابستگی زیادی 
به کشاورزی دارد، این بحران می تواند امنیت غذایی کشور را به 
خطر بیندازد و باعث افزایش وابستگی به واردات محصولات 

کشاورزی شود.
طبق گزارش سازمان بهداشت جهانی )WHO(، کاهش کیفیت آب 
و کمبود آن، به طور مستقیم بر سلامت عمومی تأثیر می گذارد. 
آلودگی آب های سطحی و زیرزمینی می تواند منجر به شیوع 
بیماری های عفونی و غیرعفونی شود. کمبود آب سالم، بهداشت 
عمومی را به خطر انداخته و سلامت میلیون ها نفر را تهدید می کند.
کم آبی نه تنها زندگی روزمره مردم، بلکه اقتصاد کشور را نیز 
مانند  آب،  به  وابسته  صنایع  است.  کرده  بحران  دستخوش 
برق آبی،  نیروگاه های  حتی  و  غذایی  مواد  تولید  کشاورزی، 
شد.  خواهند  تولید  کاهش  به  مجبور  آبی  منابع  کاهش  با 
این روند می تواند به تعدیل نیرو، افزایش بیکاری و کاهش 
از  بسیاری  شود.  منجر  خارجی  و  داخلی  سرمایه گذاری های 
آب  به  بالایی  نیاز  که  بخش هایی  در  به ویژه  سرمایه گذاران، 
دارند، تمایلی به ادامه فعالیت نخواهند داشت که این امر رشد 

اقتصادی کشور را متوقف خواهد کرد.
نابودی اکوسیستم ها و حیات وحش

کم آبی تنها زندگی انسان ها را تهدید نمی کند، بلکه حیات وحش و 
اکوسیستم های طبیعی نیز در معرض نابودی قرار گرفته اند. خشک 
شدن دریاچه ها و تالاب ها، نابودی پوشش گیاهی و کاهش منابع 
آبی، حیات بسیاری از گونه های جانوری را به خطر انداخته است. 
این روند، تعادل طبیعی را برهم زده و موجب افزایش بیابان زایی و 

گسترش مناطق خشک خواهد شد.
بحران آب، تنها یک مشکل موقت نیست، بلکه تهدیدی بلندمدت 
است که می تواند تداوم زندگی در ایران را به خطر بیندازد. در صورت 
عدم مدیریت صحیح منابع آبی، آینده ای تاریک در انتظار کشور 
خواهد بود. ضرورت دارد که سیاست گذاران، متخصصان و مردم 
به طور جدی این بحران را درک کرده و اقدامات عملی برای کاهش 
مصرف، بهینه سازی مدیریت منابع و جلوگیری از هدررفت آب 
انجام دهند. اگر امروز چاره ای نیندیشیم، فردا ممکن است دیگر 

فرصتی برای جبران نداشته باشیم.

»دنیای هوادار« ابعاد سفرهای استانی را بررسی می  کند:

 رئیس  جمهور در میان مردم

داستان جلد

مهدی صالحی

سارا نصرتی

ورزشکاران تنیس روی میز استان البرز در سال ۱۴۰۳ با 
کسب رتبه های قهرمانی استانی، ملی و بین المللی برگ 

زرینی بر دفتر افتخارات ورزشی استان رقم زده اند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، رئیس هیات 
تنیس روی میز البرز روز گذشته ا اشاره به این مسئله 
گفت: سال ۱۴۰۳ رویدادهای مهم و تاثیرگذاری در تنیس 
روی میز استان البرز رقم خورد و شور و اشتیاق نوجوانان و 
جوانان البرزی برای حضور در لیگ چهاردهم استان رکوردی 

بی سابقه از خود بجا گذاشت.
پیام حجازیان افزود: مسابقات لیگ همواره در نیمه دوم 
سال آغاز می شود و امسال با توجه به استقبال خوب 
تیم ها توانستیم یک رکورد جدید در تعداد تیم های حاضر 

ثبت کنیم.
وی خاطر نشان کرد: چهاردهمین دوره لیگ برتر تنیس روی 
میز استان البرز جام »آزمایشگاه رازی« یادواره مرحوم »حاج 
اکبر شیرازی« پدر داوری تنیس روی میز ایران با حضور ۲۴ 
تیم برگزار شد که نسبت به ادوار گذشته رکوردی بی سابقه 

بود و در این دوره تیم آقای کارتن اشتهارد قهرمان شد.

رتبه های بین المللی تنیس روی میز البرز
البرز  ورزشکاران  بین المللی  درخشش های  به  حجازیان 
نیز اشاره کرد و افزود: امسال کسب پنج عنوان قهرمانی 
بین المللی را در کارنامه خود داریم که چهار عنوان توسط 

»نوید شمس« پینگ پنگ باز البرزی کسب شده است.
کسب عنوان مقام سوم مسابقات کانتندر دوبل بیروت 
لبنان، قهرمانی انفرادی کانتندر مسابقات آلماتی قزاقستان، 
کسب جایگاه سوم رقابت های کانتندر مسابقات سلیمانیه 

عراق و قهرمانی مسابقات تیمی آسیای میانه از جمله 
افتخارات شمس در سال جاری بوده است.

نوید شمس که پس از نوشاد عالمیان نفر دوم بازیکنان 
رتبه بندی  مسابقات  در  است  ایران  میز  روی  تنیس 
)رنکینگ( جهانی موفق به کسب جایگاه ۱۶۰ شد؛ همچنین 
»مهدی معدن کن« در مسابقات بریکس  به میزبانی کازان 

روسیه در جایگاه سوم ایستاد.

افتخارات ملی پینگ پنگ بازان البرز
رئیس هیات تنیس روی میز البرز تصریح کرد: تنیس 
روی میز البرز در رقابت های ملی نیز افتخارات متعددی را 
کسب کرده است. »مهدی معدن کن« در مسابقات دسته 
برتر بزرگسالان آقایان کشور موفق به کسب عنوان نایب 

قهرمانی شد.
ملی  تیم  انتخابی  مسابقات  در  نیز  حاجیلو«  »پریناز 
بزرگسالان بانوان مقام نایب قهرمانی را از آن خود کرد و 
در رقابت های دسته یک بزرگسالان بانوان کشور قهرمان 
شد و در مسابقات دسته برتر بزرگسالان کشور بر سکوی 

سوم ایستاد.
نیز  البرزی  بانوان  از  دیگر  یکی  موفقیت های  به  وی 
اشاره کرد و افزود: »عفت رنجبر« در مسابقات دسته برتر 
جوانان دختر کشور به مقام چهارم رسید و مجوز حضور 
در رقابت های انتخابی تیم ملی را کسب کرد. وی در ۲ 
مسابقه جوانان که در سال ۱۴۰۳ برگزار شد موفق به کسب 
مقام چهارم شد و به رقابت های دسته برتر بزرگسالان بانوان 

کشور صعود کرد.
وی در تشریح جزئیات صعود برخی دیگر از ورزشکاران 

البرزی در این رشته به رده های بالاتر نیز افزود: » فواد 
مرادی« دیگر ورزشکار البرزی بود که به دسته برتر جوانان 
پسر کشور صعود کرد؛ همچنین »فاطمه السادات مدرس 
وامقی« در رده سنی نوجوانان موفق شد به دسته برتر 

نوجوانان دختر کشور راه پیدا کند.
هوپس  رقابت های  در  فرزانه«  »باران  افزود:  حجازیان 
دختران کشور به مقام هفتم رسید و به اردوی تیم ملی 
راه پیدا کرد؛ همچنین »امیرکیان حیدری« نیز در مسابقات 

هوپس پسران کشور در جایگاه هفتم ایستاد.
وی در ادامه یاد آور شد: »آرین غفاری« امسال در لیگ برتر 
مردان و لیگ یک کشور قهرمان شد و »مهرداد دهستانی« 
مقام سوم لیگ برتر را از آن خود کرد. » فاطمه جمالی فر« 

نیز در لیگ برتر بانوان کشور سوم شد.

اهمیت آموزش در تنیس روی میز البرز
رئیس هیات تنیس روی میز البرز با اشاره به اهمیت 
نقش آموزش در این رشته ورزشی تصریح کرد: هیات 
تنیس روی میز استان یک دوره کلاس داوری درجه سه 
و یک دوره کلاس مربیگری درجه سه را نیز در سال جاری 
برگزار کرده است تا سطح دانش داوران و مربیان این رشته 

نسبت به علم روز دنیا ارتقا یابد.
امسال استان البرز میزبان ۲۶ دوره مسابقات جایزه بزرگ 
در کرج نیز بوده است و در سطح شهرستان های استان 
نیز چندین دوره جشنواره استعدادیابی برگزار کرده است. 
در سال جاری بیش از ۱۰۰ ورزشکار به مسابقات کشوری 
و بین المللی اعزام شده اند و از این جهت استان البرز رتبه  

پنجم کشور را کسب کرده است.

افتخارات تنیس روی میز البرز در سال ۱۴۰۳
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شهردار فردیس گفت: اجرای پروژه تقاطع غیرهم سطح شهید کچویی 
در محدوده زندان کچویی و بلوار راه آهن، گام بلندی برای کاهش 

ترافیک سنگین در محورهای غربی شهر برداشته است.
به گزارش »دنیای هوادار«، »محمدرضا احمدی نژاد« در نشستی 
با اصحاب رسانه افزود: این پروژه که با نظارت مستقیم شهرداری 
در حال پیشرفت است، با احداث ۲ زیرگذر شمالی و جنوبی و 
روان سازی عبورو مرور، معضل دیرینه ترافیک در جاده های ملارد، 

بلوار شهید کچویی و کمربندی غرب فردیس را هدف گرفته است.
وی اضافه کرد: پروژه تقاطع غیرهمسطح شهید کچویی فردیس به 
عنوان راهکاری کلیدی برای ساماندهی ترافیک در غرب این شهر، 

مراحل اجرایی خود را با شتاب طی می کند.
وی افزود: بر اساس طرح مصوب، ۲ زیرگذر به طول ۳۵۰ متر در 
مسیرهای شمال به جنوب و جنوب به شمال احداث خواهد شد تا 
بار ترافیکی در تقاطع های پرتردد این محدوده را به شکل چشم گیری 

کاهش دهد.
شهردار فردیس با تأکید بر حمایت از کسب وکارهای کوچک گفت: 
شهرداری در چارچوب دستورالعمل های قانونی، از طریق برگزاری 
نمایشگاه ها و تخصیص فضاهای فرهنگی، زمینه معرفی این 

کسب وکارها را فراهم می کند.
از  دولت  ابلاغیه های  چارچوب  در  شهرداری  کرد:  اظهار  وی 

کسب وکارهای کوچک حمایت می کنیم.
وی افزود: نمایشگاه ها و فضاهای فرهنگی که در اختیار این 
کسب وکارها قرار می گیرد، فرصتی است تا آن ها بتوانند محصولات 
اساس  بر  اما  کنند  معرفی  شهروندان  به  را  خود  خدمات  و 
دستورالعمل های وزارت کشور و سازمان شهرداری ها، استخدام نیرو 

توسط شهرداری ممنوع است و ما نمی توانیم به صورت مستقیم در 
حوزه اشتغال زایی ورود کنیم.

احمدی نژاد بیان کرد: با وجود کمبود نیرو در بخش های مختلف 
شهرداری، تلاش ما بر این است که در چارچوب قوانین موجود، 
از توانمندسازی اقشار مختلف، به ویژه دهک های پایین جامعه و 
زنان سرپرست خانوار حمایت کنیم و برگزاری کلاس های آموزشی و 
ایجاد فضای مناسب برای عرضه محصولات آن ها از جمله اقداماتی 

است که تاکنون انجام داده ایم.
شهردار فردیس در پاسخ به سوالی در خصوص مهم ترین چالش های 
و کمبود  اقتصادی، حمل ونقل عمومی  رکود  مدیریت شهری، 
زیرساخت ها را از مشکلات اصلی عنوان کرد و ادامه داد: رکود 
اقتصادی تأثیر مستقیمی بر توسعه شهر گذاشته است و حمل ونقل 

عمومی، به ویژه تاکسی ها، با مشکلات زیادی روبه رو هستند.
وی با اشاره به اینکه در ساعات اوج ترافیک، مسافران با کمبود 
وسیله نقلیه مواجه می شوند، گفت: آسفالت معابر فرسوده نیاز به 
بازسازی دارد و پیاده روهای بسیاری از خیابان ها نامناسب است و 
برخی از آن ها نیز توسط اصناف اشغال شده اند و ناوگان حمل ونقل 

عمومی فردیس جوان و نوپاست.
احمدی نژاد خاطرنشان کرد: در سال ۱۴۰۱، شهرداری با استفاده از وام 
و سرمایه گذاری داخلی، ۵۰ دستگاه اتوبوس جدید خریداری کرد که 
اکنون در حال فعالیت هستند، با این وجود، همچنان نیاز به توسعه 

این ناوگان وجود دارد.
وی رشد بی رویه جمعیت را یکی از معضلات اساسی فردیس 
دانست و گفت: فردیس و کرج در دهه ۸۰ با رشد جمعیتی بیش از 
۷.۷ درصد مواجه بودند که این رقم در مقایسه با میانگین کشوری 

بسیار بالا بوده و علت اصلی این رشد، مهاجرت گسترده به استان 
البرز است، چراکه نزدیکی این منطقه به تهران و قیمت بالای مسکن 
در پایتخت، باعث شده بسیاری از افراد به شهرهای اطراف نقل مکان 

کنند.
از طراحی کمربندی شرقی فردیس خبر داد و  شهردار فردیس 
عنوان کرد: این پروژه برای کاهش بار ترافیکی طراحی شده، اما 
به دلیل اینکه بخشی از این مسیر در شهر اندیشه قرار دارد، نیازمند 

هماهنگی های بین استانی است.
وی با بیان اینکه همچنین، اجرای رینگ ترافیکی غربی شهر فردیس 
در دستور کار قرار دارد، افزود: با تکمیل آن، بار ترافیکی از هسته 

مرکزی شهر کاسته خواهد شد.
وی اظهار کرد: مترو می تواند حجم قابل توجهی از مسافران را جابه جا 
کند و مشکل کمبود تاکسی در ساعات شب را برطرف کند اما اجرای 
این پروژه هزینه های بسیار بالایی دارد و شهرداری فردیس به تنهایی 

قادر به تأمین بودجه آن نیست.

 

از» البرز« چه خبر؟

برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد؛

خیرین البرزی ۴۲ میلیارد ریال 

کمک کردند 

مدیرکل زندان های البرز از کمک بیش از ۴۲ میلیاد ریالی خیرین 
درجشن گلریزان آزادی زندانیان غیرعمد درماه مبارک رمضان در 

این استان خبر داد.
»علی اصغر فتحی« روز گذشته با اعلام این خبر اظهار کرد: در 
راستای اجرای پویش ملی »گره گشا باش« سازمان زندان ها به 
مناسبت ماه مبارک رمضان که شب گذشته در کرج برگزار شد 
با کمک خیرین نیکوکار مبلغ ۴۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال 
به صورت نقدی و تعهدی برای آزادی زندانیان جرائم غیر عمد 

مالی از زندان های استان البرز جمع آوری شد.
این  در  قانونی خود  از حق  با گذشت  نیز  افزود: شکات  وی 
امر خداپسندانه سهیم بودند و از خیرین نیکوکار استان باید 
قدردانی کرد که همیشه با دستگیری از زندانیان موجب بازگشت 

سعادتمندانه آن  ها به جامعه و آغوش گرم خانواده می شوند.
آزادی ۷۰۷ زندانی با جرایم غیر عمد در سال جاری

وی در بخش دیگری ازسخنان خود از آزادی ۷۰۷ زندانی جرایم 
غیرعمد درسال جاری به همت ستاد دیه و با همکاری مسئولان 
آزادسازی  راستای  در  گفت:  و  خبرداد  البرز  استان  زندان های 
زندانیان، به همت ستاد دیه استان و با کمک خیرین نیکوکار 
البرزی مبلغ ۵۲۰ میلیارد ریال کمک بلاعوض برای آزادی ۷۰۷ 

زندانی جرائم غیر عمد پرداخت شده است.
وی افزود: از مجموع زندانیان آزاد شده در سال جاری ۹۸ نفر 
زندانی زن و ۴۱۵ نفر زندانی مرد بودند که از جمع این گروه ۹۸ 
زندانی محکوم مالی مهریه بودند که توسط ستاد دیه و کمک 

خیرین از زندان های استان آزاد شدند.

»شهردار فردیس« خبر داد؛

کاهش ترافیک با اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح کچویی
از »البرز« چه  خبر؟

نماینده ولی فقیه در استان البرز و امام جمعه کرج با اشاره به 
برگزاری کنگره پنج هزار و ۵۰۰ شهید استان البرز در سال آینده 
گفت: امسال به منظور گرامیداشت یاد و خاطره شهدای استان 
البرز ۸۰ نقطه در مجاورت مزار شهدا برای اجرای مراسم سال 

تحویل در نظر گرفته شده است.
خطبه های  در  همدانی  حسینی  سیدمحمدمهدی  الله  آیت 
این هفته نماز جمعه کرج گفت: شب های قدر امسال مقارن 
با ایام سال تحویل شده است و امیدوارم مردم مراقبت کنند 
که بی حرمتی در این ایام نسبت به ساحت مقدس اهل بیت 

علیهم السلام صورت نگیرد.
وی خاطرنشان کرد: مسئولان و کارگزاران کنگره ملی پنج هزار و 
۵۰۰ شهید استان البرز در حال تدارک مقدمات برنامه ها و تولید 
محتواهای متناسب با این مراسم در سال آینده هستند و در زمان 
سال تحویل در گلزارهای شهدا، مزار شهدای گمنام و هر مکانی 
که مرتبط با شهدا باشد مراسم سال تحویل را برگزار خواهیم کرد.

آیت الله حسینی همدانی ضمن تبریک ولادت کریم آل طاها امام 
حسن مجتبی )ع( اظهار کرد: نیمه ماه مبارک رمضان مقارن با 
ولادت امام حسن مجتبی)ع( روز اکرام و تکریم خیرین و تکریم 
همسایه ها نامگذاری شده است و از ویژگی های امسال این بود 
که آغاز سال نیز با ولادت ایشان شروع و پایان سال نیز مقارن با 
ولادت ایشان شده است و این امر را به فال نیک می گیریم که 

گرفتن امور به فال نیک سیره رسول خداست.

وی تعبیر فال نیک امور را شیوه رسول خدا معرفی کرد و یادآور 
شد: رسول خدا زمانی که نامه ای به خسرو پرویز ارسال کردند 
خسروپرویز نامه را پاره کرد و مشتی خاک برای ایشان فرستاد و 
رسول الله آن را به فال نیک گرفته و فرمودند به زودی مسلمانان بر 

خاک آنجا مسلط می شوند.

دشمن شناسی سیره راهبردی امام حسن مجتبی)ع( بود
خطیب جمعه کرج به آموزه های راهبردی امام حسن مجتبی)ع( 
اشاره کرد و افزود: دشمن شناسی و قدرت تشخیص دشمن اصلی 
و فرعی یکی از سیره های ایشان بوده است و مسئولان نظام 
اسلامی امروز باید با پیروی از سیره این امام همام در شناخت 
دشمن دقت لازم و کافی را داشته باشند و خود را به مسائل 
فرعی معطوف نکنند که این امر موجب غفلت از دشمن اصلی 

خواهد شد.
آیت الله حسینی همدانی تصریح کرد: ما امروز در منطقه هم 
دشمن، هم رقیب، هم متحد و هم شریک داریم و باید در 
توطئه ها علیه نظام اسلامی هوشیار باشیم و نقشه داشته باشیم. 
دستگاه دیپلماسی کشور باید به دنبال برقراری ارتباط با متحدان 

کشورهای همسو با منافع ایران باشند.
وی خاطر نشان کرد: دولتمردان امروز نباید به مسائل فرعی سرگرم 
شوند و مسائل اصلی که حیات مادی و معنوی جامعه به آن 
وابسته است را فراموش کنند. مسئولان در گزینش ها و انتصابات 

از افراد شایسته و کارآمد استفاده کنند.

اعتماد به استکبار موجب شکست می شود
خطیب جمعه کرج با اشاره به نزدیکی ۲۹ اسفند سالروز ملی شدن 
صنعت نفت افزود: تجربه این واقعه تاریخی به ما نشان می دهد 
که تکیه به غرب کمک کننده نیست و مانع رشد و پیشرفت ما 

می شود. وی افزود: مصدق، پیروزی که با حمایت علما و مراجع 
و به میدان آمدن مردم به دست آمده بود را با اعتماد به آمریکا و 

انعقاد قراردادهای استعماری از دست داد.
وی تصریح کرد: نظام استکباری نمی خواهد ایران مستقل 
باشد و این نظام با محوریت انگلیس دیروز و آمریکای امروز 
به  ولی  می کند  تلاش  اسلامی  نظام  نابودی  برای  همواره 
دروغ صحبت از رفتارهای مسالمت آمیز می کند. ملت ایران 
با نهضت های مختلف در طول تاریخ با محوریت استقلال 
نشان داده است که ضد استکبار است و با آن  ها دوستی 

نخواهد داشت.
آیت الله حسینی همدانی به بیانات اخیر رهبر معظم انقلاب اشاره 
کرد و افزود: انتهای هر گفتگویی با آمریکا پایان نظام اسلامی 
است. آن  ها می دانند که اگر ایران اراده ساخت سلاح هسته ای را 
داشت نمی توانستند جلوی ایران را بگیرند. جبهه استکبار در مرحله 
اول اراده حذف ما را دارد و در مرحله دوم تلاش می کند تا با زیر 
سلطه بردن ما و حذف استقلال ایران اسلامی خواسته های خود 

را عملی سازد که این امر هرگز محقق نمی شود.
وی اظهار کرد: در مقابل ما نیز وظیفه داریم در همه عرصه ها 
مقاوم باشیم و مقاومت خود را بالا ببریم و اجرای شعار ایران قوی 

در همین مسیر است.

رفع مشکلات معیشتی مردم در اولویت است
وی با اشاره به سخنان اخیر رهبری در جمع کارگزاران و دانشجویان 
افزود: تاکید مجدد رهبر انقلاب بر معیشت مردم است و مسئولان 
اهتمام بیشتری نسبت به رفع مشکلات معیشتی مردم داشته 
باشند. همانگونه که رهبر معظم انقلاب فرمودند انتقادها نیز نباید 
در راستای دو قطبی سازی جامعه و همراه با توهین و بی احترامی 

و ناامیدی و شبه سازی باشد.

[نظارت بیشتر بر مراکز علمی
وی به نقش تربیتی مراکز علمی اشاره کرد و افزود: مسئولان در 
مراکز علمی و دانشگاهی توجه خود را به اخلاق و علم معطوف 
سازند. متاسفانه در برخی مراکز علمی و دانشگاهی توجه به منافع 
مالی موجب شده است تا برخی اتفاقات ناخوشایند و غیر اخلاقی 

رخ دهد.
مرتبط  و  متولی  دستگاه های  از  افزود:  کرج  جمعه  خطیب 
می خواهیم که گزارشی از عملکرد شعار سال ارائه کنند که در استان 

البرز چه اقداماتی در خصوص اجرای این شعار انجام شده است.

توصیه به حمایت از برنامه های فرهنگی
وی با اشاره به اهمیت امور فرهنگی یادآور شد: یکی از وظایف 
ما تقویت برنامه های فرهنگی در جامعه است و گاهی اوقات 
دیدن یک فیلم سینمایی می تواند به تقویت یک برنامه فرهنگی 

کمک کند.
خطیب جمعه کرج در همین راستا دیدن فیلم »پیش مرگ« که 

مربوط به دوران دفاع مقدس است را به نمازگزاران توصیه کرد.

به پویش »نه به تصادف« بپیوندیم
امام جمعه کرج با اشاره به پویش نه به تصادف گفت: پیوستن 
به این پویش و اجرای مقررات راهنمایی رانندگی را جدی بگیریم.

وی افزود: سالیانه طبق آمارها بیش از ۲۰ هزار نفر تلفات جاده ای 
داریم که عدد بسیار بزرگ و ناراحت کننده ای است.

وی اظهار کرد: لازمه جلوگیری از این خسارت زیاد رعایت اصول و 
قوانین راهنمایی رانندگی است و امیدوارم در آستانه سال جدید 
که سفرهای بین شهری نیز زیاد می شود مردم با پیوستن به 
این پویش و رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی شاهد کاهش 

آمارهای دلخراش تصادفات باشیم.

»امام جمعه کرج«: سال تحویل امسال را شهدایی برگزار می کنیم

لیگ بسکتبال نوجوانان حرفه ای البرز با برگزاری دیدارهای رده بندی و فینال در خانه بسکتبال البرز به کار خود پایان داد.
»رضا معصوم  زاده« -دبیر هیات بسکتبال البرز- در حاشیه این مسابقات گفت: لیگ بسکتبال نوجوانان البرز امسال در ۲ بخش 
توسعه و حرفه ای با استقبال خوب تیم ها برگزار شد. مسابقات از حدود ۲ ماه پیش آغاز شد و به صورت منظم و در زمان مقرر 
به میزبانی خانه بسکتبال برگزار شد. در بخش توسعه ۱۸ تیم و در بخش حرفه ای هفت تیم از باشگاه های شهرستان های استان 
حضور داشتند و در مجموع ۳۲ بازی  به صورت دوره ای برگزار شد. امسال از بین تیم های البرز ۱۳ تیم در لیگ های مختلف کشور 

حضور داشتند که شاهد درخشش برخی از آنها در مسابقات کشوری نیز بودیم.

لیگ بسکتبال نوجوانان حرفه ای البرز به ایستگاه پایانی رسید
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معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
با اشاره به اولویت قرار گرفتن محیط زیست در سطح حاکمیت 
گفت: راهبرد سال آینده ما تقویت گفتمان محیط زیست در 

سطح حاکمیت و جامعه است.
به گزارش »دنیای هوادار«، شینا انصاری در دیدار با جمعی از 
سازمان های مردم نهاد با بیان اینکه با مشکلات زیادی در عرصه 
های مختلف محیط زیستی مواجهیم؛ تصریح کرد: امیدواریم 
با تعامل و هماهنگی سایر دستگاه ها و حضور سمن ها به 

عنوان بازوی توانمند، بتوانیم مشکلات را کاهش دهیم.
وی با تشکر از حضور نمایندگان سازمان های مردم نهاد و 
تشکل های مردمی تاکید کرد: اینجا هستیم تا صدای انتقادی 
و پیشنهادات کنشگران مؤلف در حوزه محیط زیست را بشنویم، 
چراکه انتقادات و پیشنهادات شما می تواند در جهت رشد و 

ارتقای فعالیت سازمان حفاظت محیط زیست موثر باشد.
معاون رئیس جمهور گفت: یکی از اقدامات مهم ما این است 
که در موضوع مسئولیت اجتماعی، محیط زیست در کنار 
آموزش و بهداشت قرار بگیرد. همچنین یکی از موضوعات قابل 
پیگیری توسط سازمان حفاظت محیط زیست، تسهیل روند 

صدور مجوز برای فعالیت سمن ها است.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: ما نیازمند آن 
هستیم که به موازات در اولویت قرار دادن محیط زیست در 
سطح حاکمیت، محیط زیست را در سطح جامعه تسری دهیم 
تا برای همگان در همه سطوح، به یک دغدغه مهم تبدیل شود.
انصاری در بخشی دیگر از سخنانش تصریح کرد: مسئله پسماند 
بخصوص موضوع مشارکت اجتماعی پسماند را با اولویت دنبال 

می کنیم. درباره موضوع آلودگی هوا نیز ما این مسئله را رها 
نخواهیم کرد، زیرا در قانون هوای پاک، وظایف ما مشخص 
شده و تلاش خواهیم کرد تا این مشکل را با قدم های موثر 

کاهش کنیم.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: درطول مدت 
تشکیل دولت چهاردهم، چهار گزارش محیط زیستی درباره 
مسائل پسماند، آلودگی هوا، فرونشست و ملاحظات محیط 

زیستی توسعه دریامحور برای رئیس جمهور ارائه کردیم.
انصاری با بیان اینکه بحث استفاده از انرژی تجدیدپذیر یکی از 
موضوعاتی است که دولت آن را با جدیت پیگیری می کند؛ گفت: 
همه دستگاه ها در سال آینده باید به سمت استفاده از انرژی 

تجدیدپذیر و کاهش مصرف سوخت های فسیلی حرکت کنند.
وی افزود: نگاه دولت چهاردهم به محیط زیست، رویکرد 
توسعه پایدار است، اما باید واقع بین باشیم چالش های 
محیط زیستی انباشت شده کشور در کوتاه مدت قابل حل 
نیست. مهم جهت گیری ما در مسیر حل مسائل و اصلاح 

روندها است.

مشکل آلودگی هوا حل شدنی است
زیست  ترابی معاون محیط  این نشست، صدیقه  ادامه  در 
انسانی گفت: اینکه تصور می شود مشکل آلودگی هوا در کشور 
ما حل نشدنی است؛ خطا است. سال  ها قبل شهر پکن در 
کشور چین در موضوع آلودگی هوا وضعیت بسیار بدی داشت 
اما اکنون آسمانش آبی است. ما نیز حتما توان حل موضوع 
آلودگی هوا را داریم و باید بتوانیم مشکل آلودگی هوا را با 

همکاری و همراهی سایر دستگاه ها برطرف کنیم.

روند اصلاح حذف محیط زیست از چرخه نظارت
 بر فعالیت معادن

همچنین حمید ظهرابی معاون محیط زیست طبیعی هم با 
تاکید بر اینکه تمرکز ما بیشتر بر روی مشارکت پذیری جامعه 
در حفاظت ازمحیط زیست خواهد بود؛ گفت: جای خوشحالی 
دارد که سطح مطالبات سمن ها و تشکل های مردمی بالا رفته 
است. سیاست و تلاش ما این است که برنامه ریزی کنیم 
آموزش همگانی در حوزه حفاظت از محیط زیست فراهم شود. 
در حوزه معادن نیز همانطور که می دانید سازمان محیط زیست 
را از چرخه نظارت بر معادن حذف کردند به همین خاطر تلاش 

می کنیم این روند اصلاح شود.

 

نحوۀ صحیح امحاء داروهای 

تاریخ گذشته چگونه است؟

سرپرست گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی 
ایام  به  اشاره  با  دارو  فرآورده های سلامت سازمان غذا و 
خانه تکانی نوروزی روش های صحیح امحاء داروهای تاریخ 
گذشته و یا بلااستفاده را در راستای حفظ سلامت خانواده و 

جلوگیری از آسیب به محیط زیست تشریح کرد.
راضیه کشاورز با اشاره به اینکه در آستانه سال نو و خانه 
تکانی ها، درمورد داروهایی که در منزل نگهداری می شود 

توصیه هایی ارائه کرد.
وی افزود: داروها باید در شرایط مناسب دمایی که روی 
بسته بندی آن  ها قید شده است نگهداری شوند. پایداری 
دارو در صورت نگهداری در شرایط مناسب دمایی تا پایان 

تاریخ انقضاء آن است.
سرپرست گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی 
فرآورده های سلامت سازمان غذا و دارو با بیان اینکه بعضی 
داروها طبق بروشور شرکت سازنده پایداری کوتاه تر است، 
عنوان کرد: در صورت باز شدن این نوع داروها، مدت زمان 
معینی قابلیت استفاده از آن وجود دارد، هر چند که تاریخ 

انقضاء آن به پایان نرسیده باشد.
وی تصریح کرد: تاریخ انقضاء انواع داروها معمولا به تاریخ 
شمسی یا میلادی روی جعبه مقوایی داروها همچنین در 
انتهای ورقه های آلومینیومی بسته بندی قرص ها کپسول 
ها بر روی شیشه آمپول و ویال  های تزریقی و در خصوص 
پمادها و کرم های موضعی بر روی انتهای تیوپ پماد و 
کرم و یا روی جعبه مقوایی آن  ها حک شده است، که باید 

حتما توسط مصرف کننده بررسی شود.
کشاورز گفت: هنگام خانه تکانی داروهایی که تاریخ انقضا 
آن  ها فرارسیده است از بسته بندی اصلی خارج کنید و برای 
جلوگیری از مصرف نابه جای داروهای دور ریخته شده بهتر 
است قرص ها و کپسول ها را با زباله های تر مانند تفاله 
چای مخلوط کنید تا ظاهر ناخوشایند آن  ها مانع مصرف 

داروها توسط کودکان و... شود.
وی افزود: شربت های تاریخ گذشته )به جز آنتی بیوتیک  ها( 
را در فاضلاب خالی کرده و شیشه های آن را دور بریزید. 
سوسپانسیون  های آنتی بیوتیک  ها را بعد از گذشت ده روز 

از مصرفشان داخل سطل زباله بیندازید.
سرپرست گروه تجویز و مصرف منطقی و اطلاع رسانی 
فرآورده های سلامت سازمان غذا و دارو تصریح کرد: قطره 
های چشمی که از باز شدن درب آن یک ماه گذشته است 
دیگر استریل نیستند و باید دور ریخته شوند. همچنین 
آمپول ها و سرنگ های تاریخ گذشته را در کیسه زباله 

بریزید و معدوم کنید.
وی درمورد داروهایی که تاریخ انقضاء آن  ها فرا نرسیده 
است ولی استفاده ای در منزل ندارد، نیز گفت: چنانچه 
به نحوه معدوم سازی داروی خاصی آگاهی نداشتید از 
داروساز بخواهید برای شما توضیح دهد همچنین شماره 
و  داروها  رسانی  اطلاع  مرکز  گویای  تلفن   ۱۴۹۰ تماس 

سموم است.

»رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست« تاکید کرد؛

تقویت گفتمان محیط  زیست در سطح حاکمیت، راهبرد سال آینده
سبز

سبز
سرهنگ »احمد کرمی  اسد« -رئیس پلیس راه راهور فراجا- از اجرای طرح ویژه ترافیکی نوروز ۱۴۰۴ با مشارکت ۲۲ هزار نیروی 
پلیس و سه هزار بازرس نامحسوس در جاده های کشور خبر داد و گفت: این طرح از ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ تا ۱۵ فروردین ۱۴۰۴ در 
سراسر کشور اجرا می شود و در این بازه زمانی، ۲۲ هزار نیروی پلیس در آماده باش کامل خواهند بود و از مرخصی استفاده 
نخواهند کرد. این نقاط در اولویت نظارت قرار دارند و پیامک های هشدار برای رانندگانی که تخلفات متعدد داشته اند، ارسال 
شده تا از وقوع تخلفات بیشتر پیشگیری شود. برای بهبود ایمنی حمل ونقل عمومی، ۷۰۰ دانشجوی دانشگاه علوم انتظامی در 
قالب مسافر در اتوبوس ها مستقر خواهند شد تا رفتار رانندگان را بررسی کنند و از سوی دیگر، نرخ جرائم تخلفات حادثه ساز از 

۲۰ اسفند تا ۲۰ فروردین به میزان ۳۰ درصد افزایش یافته است.

سه هزار بازرس نامحسوس در نوروز بر جاده های کشور نظارت می کنند

در نظام های حکمرانی، تصمیم گیری های کلان نیازمند 
اطلاعات دقیق، جامع و صادقانه است. هرگونه خدشه به 
این اصل اساسی، نه تنها مسیر سیاست گذاری را منحرف 

می کند، بلکه تبعات سنگینی برای کشور به همراه دارد.
متأسفانه، گاه مشاهده می شود که گزارش هایی که به 
سطوح عالی حکمرانی ارائه می شوند، از دقت و واقع گرایی 
کافی برخوردار نیستند و یا حتی به شکلی تحریف شده و 
مهمل تنظیم شده اند. این پدیده که در ادبیات سیاسی 
از  یکی  می شود،  شناخته  »کژاطلاعاتی«  عنوان  تحت 
تصمیم گیری  نظام  کارآمدی  برای  تهدیدات  مهم ترین 

است.
ریشه ها و عوامل شکل گیری اطلاعات نادرست

دلایل متعددی برای شکل گیری گزارش های نادرست یا 
غیرواقع بینانه وجود دارد:

در  تصمیم گیران  وقتی  اطلاعاتی:  بسته  حلقه های   -۱
دایره ای محدود از مشاوران و مدیران قرار می گیرند که مایل 
به ارائه گزارش های مطلوب )نه واقعی( هستند، امکان 

انحراف در اطلاعات افزایش می یابد.
کاذب:  مصلحت اندیشی های  و  بازخواست  از  ترس   -۲
برخی مدیران می پندارند که گزارش واقع بینانه از وضعیت 
موجود، ممکن است به تضعیف جایگاه آن ها یا حتی 
برخوردهای سخت منجر شود؛ ازاین رو، ترجیح می دهند 

تصویری مطلوب اما نادرست ارائه دهند.
موارد،  برخی  در  سیاسی:  و  جناحی  فشارهای   -۳
گزارش های مهندسی شده برای تأمین منافع گروه های 

خاص یا جهت دهی به تصمیمات کلان ارائه می شوند.

ارائه  اوقات،  گاهی  کارشناسی:  ضعف  و  ناآگاهی   -۴
و  داده پردازی  در  ضعف  از  ناشی  نادرست  اطلاعات 

تحلیل های آماری نادرست است.
پیامدهای گزارش های نادرست در حکمرانی

۱. اختلال در سیاست گذاری کلان: تصمیم گیری هایی که 
بر پایه اطلاعات نادرست انجام می شوند، اغلب نه تنها به 
حل مشکلات منجر نمی شوند، بلکه بحران های جدیدی 

ایجاد می کنند.
سیاست های  وقتی  اجرایی:  نظام  کارآمدی  کاهش   .۲
مبتنی بر داده های تحریف شده اتخاذ شود، منابع کشور 
به شکلی ناکارآمد مصرف می شود و نتیجه ای جز هدررفت 

سرمایه های ملی ندارد.
نتایج  مردم  که  هنگامی  عمومی:  اعتماد  سلب   .۳
تصمیمات حکومتی را با واقعیت های زندگی خود مقایسه 
می کنند و تناقض می بینند، اعتماد آن ها به حاکمیت 

کاهش می یابد.
۴. فرصت سوزی های راهبردی: اطلاعات نادرست می تواند 
کشور را از اتخاذ تصمیمات به موقع و مؤثر در مواجهه با 

چالش های داخلی و بین المللی بازدارد.
راهکارهای پیشگیری و مقابله

نهادهای نظارتی  -ایجاد مکانیسم های نظارتی مستقل: 
که وابسته به دستگاه های اجرایی نیستند، می توانند به 

شفافیت اطلاعات کمک کنند.
کارشناسانی که  و  پاسخگویی: مدیران  فرهنگ  -تقویت 
اطلاعات نادرست ارائه می دهند، باید در برابر عملکرد خود 

پاسخگو باشند.
-گسترش منابع اطلاعاتی متنوع: رهبران و تصمیم گیران 
باید دسترسی به طیف گسترده ای از نظرات، گزارش های 

پژوهشی و دیدگاه های کارشناسان مستقل داشته باشند.
-تشویق فرهنگ حقیقت گویی: ارائه اطلاعات واقعی، حتی 
اگر تلخ باشد، باید ارزش تلقی شود و با مشوق های سازمانی 

همراه باشد.
لزوم برخورد قاطع با گزارش های نادرست

گزارش های تحریف شده یا نادرست، تنها یک خطای اداری 
ساده نیستند، بلکه می توانند امنیت ملی، ثبات اقتصادی 
و اعتماد عمومی را خدشه دار کنند. بنابراین، ضروری است 
که با افرادی که به هر دلیل عامدانه یا ناشی از بی کفایتی، 
اطلاعات نادرست تولید و ارائه می کنند، برخوردی قاطع و 

بدون اغماض صورت گیرد.
این برخورد باید در دو سطح انجام شود:

۱-مجازات متخلفان: کسانی که آگاهانه اقدام به تحریف 
اطلاعات و گمراه سازی رهبران کشور می کنند، باید تحت 
را  خود  اقدامات  مسئولیت  و  گیرند  قرار  قانونی  پیگرد 

بپذیرند.
۲-اصلاح ساختارهای گزارش دهی: لازم است مکانیزم های 
گزارش دهی  امکان  که  شود  طراحی  نظارتی  و  شفاف 
مستقیم از سوی نخبگان، کارشناسان مستقل و رسانه های 
مسئولیت پذیر فراهم گردد تا از تسلط حلقه های بسته بر 

اطلاعات جلوگیری شود.
همان گونه که رهبرمعظم انقلاب در بیانات اخیر خود به 
صراحت اشاره فرمودند، برخی گزارش هایی که به ایشان 
ارائه شده، »مهمل و پوچ« بوده اند. این سخن از نگاه تیزبین 
می تواند  که  است  معضلی  عمق  نشان دهنده  رهبری، 
تصمیم گیری های کلان کشور را تحت تأثیر قرار دهد. در 
چنین شرایطی، باید ساختارهای ارائه گزارش اصلاح شوند 

زیرا تصمیم گیری صحیح، در گرو اطلاعات صحیح است.

پیامدهای گزارش های نادرست در حکمرانی چیست؟ حقیقت در سایۀ تحریف

سید کامران یگانگی

رقیه نوری
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اقدامات مهم سه ساله درمان استان البرز

فرهنگی

تأملی بر فیلم »مردی در قطار« از منظر شعر و ادبیات کلاسیک؛

قطار رفت و منم رفتم... عابر جا ماند!
دست  به  نقد

مهدی مسعودشاهی از مدیران قدیمی سینما صبح گذشته به دلیل عفونت شدید ریه درگذشت.
مسعودشاهی متولد ۱۳۲۹ از مدیران سینمایی ایران بود. مدرک تحصیلی وی کارشناسی زبان آلمانی از دانشگاه 
علامه طباطبایی و کارشناسی برق فشار قوی در زوریخ سوئیس و بورسیه  انستیتو گوته در مونیخ آلمان است.

وی دبیر ۲ دوره جشنواره بین المللی فیلم فجر، دبیر یک دوره جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 
اصفهان، مدیر مرکز هنرهای نمایشی وزارت ارشاد، مدیرکل نظارت و نمایش سینمایی و همچنین داور چند دوره 

جشنواره فیلم فجر نیز بوده است.

دبیر اسبق جشنواره فیلم فجر درگذشت

علیرضا تولائی

نگاه  ها_ دریچه  ها_ دریچه  های در گذر
عبور می  کنند و من، سکوتِ گُنگِ پشتِ سر

عبورها سقوط شد، از آسمانِ انتظار
 به سنگ  فرشی از، برایِ خویشِ در به در

که شایدی، که عابری، برایِ من حلول کرد
که زهرِ تلخِ مُفردی، به کامِ من شود شکر

که شایدم عبور شد، برایِ جَستن از خودم
چه شد ولی؟ کجاست او؟ میانِ خیلِ رهگذر؟

به بایدی که شاید است، نمی  توان امید بست
نمی  شود_ نمی  کنم_ چرا کنم؟ چرا خطر؟

چرا که این امیدوارِ آمدن چو شوکران
نفوذ می  کند به واقعیتم_ نه... بسه شر

نمی  کنم_ ولم کنید، خیال  هایِ شومِ من
رسیدنی نمی  رسد، نمی  شوم دوباره خر

من آسی  ام_ شکسته  ام_ نه، هم  زبان نمی  رسد
تو را به جانِ مادرت، نزن به جانِ من شرر

عبورها مکررند_ منم که غرقِ عادتم
به حرف با خودم زدن_ قدم زدن_ به چشمِ تر

هزار آمدن رسید و من ندیده  ام کسی
بماندم_ بخواندم_ بگویدم_ به چشمِ سر

مردی درون قطار است؛ گویی استعاره است از مسافربودن 
همیشگی  اش. قرص  های آرام بخشش را از فرط تکرر مصرف 
تمام کرده است؛ گویی پر از تشویش و تلاطم است. انگار با 
آرامش میانه  ای ندارد و تشبیه می  شود به همان قطاری که 

مسافرش است؛ رهگذر است.
معلم ادبیاتی بازنشسته در خانه    ای بزرگ تنهاست. آرام و 
راکد است؛ و این رکود بوی لجن می  دهد و اضمحلال. او 
مملو از هزاران حرف است، لیکن کو گوشی شنوا؟ درب 
خانه  اش را قفل نمی  کند و بهانه  اش گم کردن کلید است. اما 
آیا استعاره  ای واضح از تنهایی نیست؟ آیا فریاد بلندی که 
می  گوید: آی مردم، در به روی هرکه هم   صحبتم می  شود 

باز است، نیست؟
و دو نگاه که بسان دو دریچه در یک آن به روی یکدیگر 
گشوده می  شوند و دو دنیای موازی دو انسان بی ربط، در 
لَختی از زمان با هم تلاقی می  کند. و بی هیچ پرسشی از 
که هستی؟ و چراییِ   حضورشانْ برای چند روز هم قطارِ سفر 

زندگی می  شوند.
معلم از تغییر خوشش نمی  آید؛ آرام و پر حرف است. اما 
مسافر با ثبات میانه  ای ندارد؛ مضطرب و ساکت است، و 

همین تضاد خودش ایماژی ست زیبا.
شعر  و  می  کند  شاعری  است؛  موجز  »لوکونت«  دوربین 
می  سراید. همانطور که شعر در خدمت واژگان است، نه 
نه  لوکونت هم در خدمت پلان است،  جملات، دوربین 
سکانس. گویی گاهی هر پلان به عرض می  رود و حجیم 
می  شود. درست به مانند شعر که هر واژه حجیم شده و بار 
معنایی  ای ورای مفهوم معمولش را به دوش می  کشد. حتی 
پس از آن نیز سکانس است که اهمیت دارد، نه روایت و 
قصه. زیرا اصلاً قصه  ای به آن مفهوم کلاسیکش نیست و 
نقاط عطفی وجود ندارد و در روایت مدرن لوکونت تلاقطی 
دو شخصیت و تأثیرشان به روی یکدیگر است که اهمیت 
دارد. بطور مثال دوربینی پلانی را ثبت می  کند که معلم 
با ریزخندی حاکی از رضایت، مشغول تکمیل پازلی هزاران 

تکه  ای است؛ اینجاست که یک پلان آنقدر حجیم شده است 
که درنهایتِ ایجاز و کم گویی، استعاره می  شود به صبوری 
شخصیت و پرداخت صورت می  گیرد. یا زمانی که مسافر 
برای بار اول به خانۀ معلم آمده تا آب برای قرصش بنوشد 
و پس از آن می  رود، در یک پلان چهرۀ درهمِ معلم به تصویر 
کشیده می  شود؛ و پس از بسته بودن هتل و بازگشت مسافر 
به خانۀ معلم، در یک پلان چهرۀ حاکی از رضایت او را 
مشاهده می  کنیم. همین دو پلان که گویی دو مصرع یک 
شعر هستند، بیتی را می  سازند که با ایجازی شاعرانه حکایت 
از درد تنهایی معلم دارد که بی  صبرانه منتظر حضور حتی 
یک غریبه است. اینگونه است که فیلم  ساز بخوبی از پلان 
را عریض کرده و از حداکثر حجم تصویر بهره می  برد. در 
سکانسی دیگر مسافر از معلم می  خواهد که کفشی راحتی 
به او بدهد تا برای اولین بار پوشیدنش را امتحان کند. و پس 
از پوشیدنش اذعان می  کند که تمام عمر اشتباه می  کرده 
است که مشخصاً استعاره از سخت گرفتن امور است. و 
همین استفادۀ موجز از کلام حاوی ایماژ است که به اثر 

غنایی شاعرانه داده است.
اما بی  شک یکی از شاه   بیت  های این سروده سکانس درون 
رستوران است. جایی که مردی در کشاکش با دوستش به 
مسافر برخورد کرده و بدون عذرخواهی به سمت دستگاه 
بازی باز می  گردد. معلم متعجب می  پرسد که چرا چیزی 
به او نگفتی؟ و مسافر جواب می  دهد که: »چون آن  ها یک 
تیم هستند و آدم فقط در فیلم  هاست که می  تواند با دو 
نفر نزاع کند«. و در ادامه می  گوید نکتۀ ناراحت کننده این 
است اگر چند وقت پیش بود )ایام جوانی و نیرومندی اش( 
عذرخواهی می  کرد ولی اکنون نه )به سبب پیرشدن و ضعف 
جسمانی و عدم واهمۀ جوان از گلاویزشدن با او(. ایجازی 
تکا  ن  دهنده از رنج پیرشدنِ جسم انسان. در جوابش معلم 
می  گوید که مگر ما هم تیم نیستیم؟ و مسافر سری به 
نشانۀ ندانستن تکان می  دهد. معلم ادامه می  دهد که رفتار 
آنان )بی احترامی به مسافر و ایجاد همهمه( بدجور روی 
اعصابش است و مسافر جواب می  دهد که چرا همین را 
به آنان نمی  گویی؟ و معلم پاسخی تکان  دهنده می  دهد و 
می  گوید اگر چنین کنم زندگی جدیدی را شروع کرده  ام که 
حاکی بسیاری از خصایص اخلاقی معلم است؛ آن هم فقط 
با یک جمله! تفسیر می  شود به آرام بودنش؛ ترسوبودن و 
هم عدم جسارتش؛ گذشتن و ردشدنش از احقاق حقش در 
طول زندگی و از همه مهم  تر نبود دوستی که با وی تشکیل 
تیم داده و پشتش به او گرم باشد. ملاحظه می  کنید که 
تا چه اندازه از حجم پلان  ها استفاده شده است و همچون 
شاعری که واژه  ها را در حد انفجار مملو از معنا می  کند، 
معنا  از  مملو  را  پلان  هر  تصویر  و  دیالوگ  نیز  لوکونت 
می  کند. اما لوکونت به همین نیز بسنده نکرده است. پس 
از تذکر معلم به جوان، او به جای پرخاش با پیرمرد شعری را 
خوانده و عنوان می  کند که سال  ها پیش او معلم ادبیاتش 
بوده استو به شاعرانه  ترین شکل ممکن قضیه ختم به خیر 
می  شود. تا فیلم  ساز ادای دینی به شعر و ادبیات کرده باشد 
و جایگاه رفیع آن را در مناسبات انسانی و ارتباط متذکر 
شود. متذکر شود که اگر همه به شعر روی آوریم تا چه اندازه 
همه چیز زیباتر شده مشکلات کمتر خواهد شد. او تلویحاً 
عدم شکل  گیری  انسان  امروز  مشکل  که  می  کند  عنوان 

گفتمان است.
اما لوکونت از این سرودن چه می  خواهد بگوید؟ آیا جز 
این نیست که گفتمان انسانی و دیالکتیک یک ارتباط 

پر کیفیت، حتی بین دو انسان متضاد یکدیگر منجر به 
آن خواهد شد که هر دو رشد کنند؟ معلم پس از ورود 
مسافر است که جسارت پیدا می  کند برای تغییر. او ابتدا در 
رستوران از حقش دفاع می  کند، سپس با جسارت حقیقت را 
به خواهرش در مورد شوهرش می  گوید موجب سبک شدن 
خواهرش می  شود و پس از آن از آرایشگر می  خواهد که پس 
از سال  ها مدل اصلاح موهایش را عوض کند و موجبات 
تعجب آرایشگر می  شود! در مقابل مسافر نیز با تأثی از معلم 
آرام  تر شده و کتاب و مجله و شعر می  خواند؛ و حتی آرایش 

ریش  هایش را تغییر می  دهد.
اما حسن یک شعر خاطره  انگیز پایانش است. پایان سورئال 
حیرت انگیز »مردی در قطار« تا مدت  ها در حافظۀ تاریخی 
بیننده می  ماند. مسافر پس از کشته شدن در سرقت نافرجام 
بانک و معلم پس از مرگ در عمل ناموفقش ناگهان چشم 
می  گشایند. تدوین اثر نیز با حفظ راکورد زیبای سکانس، 
دو پلان چشم گشودن را طوری بُرش زده ومتصل می  کند 
که خط فرضی 180درجه رعایت شده و گویی این  دو چشم 
به سوی یکدیگر می  گشایند. سپس برش به درب زندان و 
گویی که مسافر آزاد شده و معلم کلید خانه اش را )کلیدی 
که گم کرده بود و این موتیفی است برای بیان سورئال بودن 
سکانس( به سوی او پرت می  کند و هر یک به سمتی می  روند 
)همراه با موسیقی تحسین برانگیز اثر که در پاساژهای فیلم 
در طول روایت نیز با حضورش همچون قافیه  ای ابیات را از 
هم جدا می  کرد(. مسافر به خانه می  رود و به سمت سکون؛ 
چیزی که سال  ها انتظارش را می  کشید. و معلم چمدان 
به دست به سمت ایستگاه و سفر و سیلان )و به عکس 
ابتدای فیلم که مسافر در قطار مضطرب و مستأصل بود، او 
لبخند رضایت به لب دارد(. این پایان حیرت  انگیز، استعاره از 
تضاد مرگ برای این دو نفر است. مسافر با مرگ به سکون 
رسید و آرامش، و تمامی رنجش از این تلاطم هماره پایان 
یافت. و معلم با مرگ روحش از بند سکون زندگی  اش رها 
گشت و آزاد شد، چون مرغی دریایی بر فراز آسمان اقیانوس. 
براستی که انسان چقدر پیچیده است و تا چه اندازه می  تواند 
برداشت از یک پدیده به فراخور افراد و طریقت زندگی  شان 

تغییر کند.

 

مکث

پایانی بر سینماهای متروکه؛ 

وقتی دولت می تواند ورود کند

موضوع فروش یکجای سینما پارس این مسئله را متذکر می شود 
که مدیریت سینمایی کشور می تواند یک بار برای همیشه به این 
مسئله وارد شود و با در دست گرفتن زمام تولیت این اماکن 

متروکه، آن  ها را به ناوگان سینمایی کشور بازگرداند.
خبر فروش سینما پارس به سوژه داغ این روزهای سینمای ایران 
تبدیل شده است. خبری که با واکنش های بسیاری مواجه شده و 
اندوهی را در آستانه سال نو برای سینمادوستان و به ویژه کسانی 

که با این سینما خاطره دارند، برانگیخته است.
سال گذشته بود که سینما عصر جدید نیز به چنین وضعیتی 
گرفتار آمد و موج مهیبی از اظهارتاسف ها را به خود دید. قبل 
از آن نیز سینما بولوار چنین وضعیتی را تجربه کرد و امروز هم 
سوژه سینما پارس حسابی داغ است. همه این سینماها، به 
دلیل مستهلک بودن، سال ها از نظر اقتصادی راکد مانده اند و 
درنتیجه، صاحبان این اماکن، تصمیم گرفتند تا در شرایطی که 
هیچ آینده ای برای سینماهای خود متصور نیستند، نسبت به 

فروش آن  ها اقدام کنند.
این مسئله در حالی تکرار می شود که مدیران سینمایی تقریبا در 
تمام این غائله ها سکوت کردند و ترجیح دادند اظهارنظری نکنند. 
رویکردی که دست کم در سال های گذشته دیده شده و ظاهرا 
نباید از آن متعجب شد اما واکاوی این تعطیلی ها و تحلیلی که 
می توانیم نسبت به آن داشته باشیم، این مهم را اثبات می کند که 
مدیران سینمایی و نهادهای تابعه آن  ها می توانند برای در دست 
گرفتن زمام این سینماها، وارد گود رقابت شده و نسبت به انتقال 

کاربری این اماکن اقدام کنند.
هم اکنون بیشتر از ۱۰ سینما به وضعیت سینما پارس دچار 
هستند که ازجمله آن  ها می توان به عصر جدید، شهر قشنگ، 
ایران، روشن، کریستال، آسیا، البرز، رادیوسیتی، متروپل، شیرین، 
رکس و... اشاره کرد. این ظرفیت، به خوبی می تواند در اختیار دولت 
درآمده و به عنوان سینماهای دولتی، به ناوگان سینمایی کشور 
افزوده شود. در سال های اخیر، بخش خصوصی تقریبا عهده دار 
همه موارد راه اندازی های سینمایی کشور بوده که در مجتمع های 
تجاری، پردیس های چندسالنه راه اندازی شدند. با توجه به تعدد 
این مجتمع ها، طبیعتا بخش خصوصی رغبتی برای خریداری 
سینماهای قدیمی و راه اندازی مجدد آن  ها ندارد بنابراین فرصتی 
برای ورود مراجع سینمایی دولتی است، چراکه این اماکن یا توسط 
افرادی برای انواع دیگر تجارت  خریداری می شوند و یا همین گونه 

متروکه و بلااستفاده باقی می مانند.
در چشم انداز اولیه، سینمای ایران باید به تعداد ۱۰۰۰ سالن و در 
گام بعد، ۲۰۰۰ سالن برسد. رسیدن به ۱۰۰۰ سالن، تقریبا قطعی 
است و با پیشرفت وضعیت فعلی و افتتاح مجتمع های تجاری، 
سینمای ایران احتمالا تا پایان سال آینده و یا ابتدای سال ۱۴۰۵ 
موفق خواهد شد تا به این محدوده برسد. اما برای رسیدن به ۲۰۰۰ 
سالن، باید برنامه ریزی درست و هوشمندانه ای در نظر داشت و دیگر 

نمی توان تنها به ظرفیت مجتمع های تجاری بسنده کرد.
این دایره بسته چاره ای باقی نمی گذارد جز اینکه بخشی از ناوگان 
با خریداری، ترمیم و تجهیز سینماهای قدیمی تامین شود. در 
یک دهه گذشته موسسه بهمن سبز، اتفاق های خوبی را در زمینه 
نوسازی و تجهیز سینماهای خود در سراسر کشور به انجام رساند 
که حرکت بزرگی در این عرصه بود و سبب شد تا آمار مخاطبان این 
سینماها افزایشی جدی پیدا کند. اکنون نیاز است که وضعیت 
سینماهای متروکه با سیاستی این چنینی تغییری جدی پیدا کند 

و این زخم، یک بار برای همیشه ترمیم یابد.
برخی از این سینماها، سال های متمادی است که در انتظار 
مشتری به سر می برند. از آنجایی که مالکان این سینماها، تماما 
افرادی آشنا با سازوکارهای سینمایی هستند بنابراین مدیریت 
دولتی در موضوعاتی مانند مبلغ خرید یا حتی سهیم کردن این 
افراد در سازه جدید، مشکل چندانی نخواهد داشت و تنها یک عزم و 
برنامه دقیق نیاز است تا با روشن شدن تکلیف نهایی این سینماها، 
هم در راستای علمی محقق شدن ۲۰۰۰ سالن سینما حرکت کنیم 
و هم دغدغه مندی بخش عظیمی از مردم که از متروکه شدن این 

سینماها ناراحت هستند پوشش داده شود.
بنابراین یکی از رسالت های مهم سازمان سینمایی برای سال جدید، 
حرکت در این مسیر زیرساختی مهم است. مسیری که نیاز به 
بودجه هنگفتی نداشته و می توان با برنامه ریزی درست، زمینه 

عملیاتی شدن این حرکت بزرگ را محقق کرد.

مجتبی اردشیری
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مجید انتظاری

هشدارهای مداوم در خصوص کم بارشی امسال و وضعیت 
قرمز سدهای کشور، چاپ اسکناس های جدید ۲۰۰ هزار تومانی، 
بهبود قیمت نفت و افزایش قیمت جهانی طلا از اخبار مهم 

اقتصادِ ایران در روز گذشته بود.
این روزها که همه سرگرم خانه تکانی قبل از عید هستند بد 
نیست به وضعیت منابع آبی و موجودی سدها توجه کنیم. 
کم بارشی پاییز و زمستان امسال کم کم همه را نگران کرده 
است. بارش های روزهای اخیر هم تنها باعث شد تا میزان 
بارندگی از کاهش ۵۰ درصدی نسبت به سال گذشته به ۴۰ 
درصد برسد اما به بهبود وضعیت منجر نشد. آنطور که مسئولان 
می گویند موجودی سدهای لتیان و ماملو هرکدام ۱۲ درصد و 
سد کرج ۷ درصد است. از همه بدتر وضعیت سد لار است که 
تنها یک درصد آب دارد! ۱۹ استان ایران درگیر تنش آبی و بحران 
خشکسالی شده اند و چاره کار صرفه جویی ۲۰ درصدی است. 
امروز در گزارش »آب خط قرمز را رد کرد« به مسئلۀ ناترازی در 

منابع آب و برق پرداختیم.

اسکناس های ۲۰۰ هزار تومانی جدید رسید
خبر دیگری که روز جمعه مورد توجه کاربران قرار گرفت 
مسجد  طرح  با  جدید  تومانی  هزار   ۲۰۰ اسکناس  انتشار 
جامع اصفهان و طرح چوگان است. بانک مرکزی با انتشار 
این اسکناس اعلام کرد طرح روی ایران چک سری جدید، 
تصویر مسجد امام اصفهان و طرح پشت آن، تابلوی چوگان 
ای  پنجره  امنیتی  نخ  است.  فرشچیان  استاد محمود  اثر 
مغناطیسی  رنگی  متغیر  مرکب  متحرک،  متغیر  رنگ  با 
و  واترمارک  برجسته،  چاپ  مکمل،  تصویر  درخشان،  نوار 
الکتروتایپ، الیاف فلورسنتی نامرئی، شماره سریال، چاپ 
با مرکب فلورسنت، ریزنوشته و طراحی خطی سه بعدی ۱۱ 

ویژگی اسکناس جدید را تشکیل می دهد.

طلا این هفته نوسان افزایشی داشت
امروز وضعیت بازار طلا و سکه را از رئیس اتحادیه طلا و 
جواهر جویا شدیم. ظاهرا قیمت ها در بازارهای جهانی و بازار 
داخلی طی یک هفته گذشته افزایشی بوده است. به گفته نادر 
بذرافشان  در هفته گذشته اونس جهانی با رشد ۸۲ دلاری به 
۲۹۹۱ دلار رسید. در بازارهای داخلی هم تحت تاثیر بازار جهانی 
و افزایش قیمت ارز، هر گرم طلای ۱۸ عیار با افزایش ۲۲۷ 
هزار تومان به شش میلیون و ۸۶۸ هزار تومان رسید. سکه 
هم با رشد حدود ۴ میلیون تومان ۸۰ میلیون تومان شد. 
سکه قدیم نیز به ۷۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان رسید که سه 

میلیون تومان افزایش قیمت را تجربه کرد.
بازار طلای جهانی را نیز بررسی کردیم که  امروز وضعیت 
نشان داد قیمت طلا در معاملات روز جمعه بازار جهانی، 
به دلیل عدم اطمینان در مورد برنامه های تعرفه ای دونالد 
ترامپ، تنش های تجاری و انتظارات فزاینده در مورد کاهش 
سیاست های پولی فدرال رزرو، به بالاترین سطح خود رسید 
و در مسیر ثبت دومین افزایش هفتگی متوالی قرار گرفت. 
بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری، پس از ثبت رکورد 
۲۹۹۰ دلار و ۹ سنت در ساعات اولیه معاملات روز جاری و 
نزدیک شدن به نقطه عطف ۳۰۰۰ دلار، در ۲۹۸۷ دلار و ۵۱ 
سنت ثابت بود. طلا از ابتدای هفته جاری تاکنون، ۲.۵ درصد 

افزایش داشته است.

قیمت نفت بهبود یافت
سری هم به حوزه نفت بزنیم که این روزها تحت تاثیر اخبار 
آتش بس یا ادامه جنگ روسیه و اوکراین دچار نوسان می شود 
و امروز قیمت آن افزایشی بود. بهای معاملات نفت برنت با 
۴۶ سنت معادل ۰.۷ درصد افزایش، به ۷۰ دلار و ۳۴ سنت در 

هر بشکه رسید. این در حالی است که نفت برنت روز گذشته با 
۱.۵ درصد کاهش بسته شده بود. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت آمریکا با ۴۸ سنت معادل ۰.۷ درصد افزایش، به ۶۷ 
دلار و سه سنت در هر بشکه رسید. شاخص نفت آمریکا روز 

پنجشنبه، با ۱.۷ درصد کاهش بسته شده بود.

ترامپ؛ تراژدی اقتصاد آمریکا
دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، با سیاست های خود، 
به اقتصاد ایالات متحده آسیب بیشتری وارد می کند تا به سایر 
نقاط جهان«. این نظر انسوا ویلروی دو گالهاو ـ رئیس بانک 

مرکزی فرانسه ـ است.
یواخیم ناگل ـ رئیس بانک مرکزی آلمان ـ هم در اظهار نظری 
مشابه گفت: آنچه در حال حاضر از سوی دولت ایالات متحده 
اتفاق می افتد، سیاست اقتصادی ناشی از یک نمایش ترسناک 

است.
بر اساس گزارش رویترز، هر دو رئیس بانک مرکزی گفتند 
که آشفتگی اقتصادی، فرصتی را برای اروپا فراهم می کند 
برای  را  بین المللی  را شروع کند و سرمایه  اقتصاد خود  تا 

سرمایه گذاری جذب کند.

 

نفت ایران با کیفیت

 صادر می شود

شرکت ملی نفت ایران در واکنش به ادعاهای مطرح شده 
درباره تولید نفت بی کیفیت در برخی رسانه ها توضیحاتی 

منتشر کرد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از شانا، شرکت ملی نفت 
ایران درباره تولید نفت اعلام کرد: نوسانات آب و نمک درون 
نفت خام از بدیهیات امر تولید در صنعت نفت است و این 
موضوع در تمامی دوره ها و دولت ها سابقه داشته که اسناد 
قابلیت  ایران موجود و  آن در مکاتبات شرکت ملی نفت 
انتشار را دارد. مشکل پیش آمده در بخش افزایش حجم 
آب و نمک در نفت خام، مسبوق به سابقه بوده و در امر 
تولید، فرآیندی طبیعی است و با اقدامات صورت گرفته در 

هفته های اخیر، به زودی حل خواهد شد.
شرکت ملی نفت ایران به منظور حفظ برندینگ و اهمیت به 
مشتریان خود همواره نسبت به کیفیت نفت خام تولیدی 
عنوان  به  پالایشگاه ها  برای  موضوع  این  و  داده  اهمیت 
اصلی ترین مشتریان داخلی و به ویژه مقاصد صادراتی مد 
نظر قرار می گیرد چرا که اگر کیفیت در حوزه صادراتی تحت 
تاثیر قرار گیرد به هیچ عنوان عملیات انتقال و صادرات 

تحقق پیدا نمی کند.
این شرکت افزود: این روزها و در شرایط جنگ اقتصادی 
برخی افراد در فضای مجازی مبادرت به انتشار اطلاعاتی 
ناصحیح و مغرضانه در خصوص صادرات نفت خام کشور می 
کنند که در تعارض روشن با منافع ملی است. لذا به برخی 
رسانه های مغرض توصیه می شود با هر گونه نگاه سیاسی 
یا سلایق که دارند، منافع ملی را در اولویت امور قرار داده و 
با فعالیت های رسانه ای تخریب کننده ای از این نوع، ایجاد 
بهانه و فضا را برای معاندین و دشمنان این آب و خاک در 

دستیابی به اهداف پلید خود ندهند.
شرکت ملی نفت ایران اضافه کرد: به طور کلی در مواقعی 
که ظرفیت تولید نفت خام در بالاترین حالت ممکن قرار 
داشته و یا سیاست های افزایش تولید در دستور کار است، 
نوسانات آب و نمک نفت خام دستخوش تغییرات شده که 
جای نگرانی نداشته و به ویژه بر قیمت جهانی نفت خام 
ایران تاثیری ندارد. چون همانطور که عنوان شد محصول 

بی کیفیت به هیچ عنوان بارگیری نمی شود.
لازم به توضیح است بر اساس برنامه ریزی و اصول حاکم بر 
فرایند تولید و صادرات، آب و نمک اضافه در نفت خام در 
مخازن واقع در جزیره خارک از نفت خام جداسازی شده )در 
اصطلاح »درین«( و پس از بررسی در آزمایشگاه های مرجع 

وارد مرحله صادرات و بارگیری می شود.
اخیر وزارت نفت در  این گزارش موفقیت های  بر اساس 
افزایش تولید نفت، گاز و فرآورده های نفتی و گذر از سرمای 
طولانی، به ویژه کسب رکورد صادرات نفت خام در ۱۰ سال 
ایران )که دارای تبحر و  گذشته موجب تحریم وزیر نفت 
تجاربی ارزشمنددر صادرات نفت و فراورده های نفتی است( 
اگر در مسیر توفیقات اخیر  بنابراین  آمریکا شد.  از سوی 
کمکی نکرده، زیبنده آن است که با دشمنان مردم این مرز و 

بوم ناخواسته همسو و هم کلام نشویم.

گوشه  وکنار اقتصاد ایران در روزی که گذشت؛

آب کیمیا شد!

اقتصاد کلان

انرژی

قیمت طلا در معاملات روز گذشته بازار جهانی، به دلیل عدم اطمینان در مورد برنامه های تعرفه ای دونالد ترامپ، تنش های 
تجاری و انتظارات فزاینده در مورد کاهش سیاست های پولی فدرال رزرو، به بالاترین سطح خود رسید و در مسیر ثبت دومین 

افزایش هفتگی متوالی قرار گرفت.
بهای هر اونس طلا برای تحویل فوری، پس از ثبت رکورد ۲۹۹۰ دلار و ۹ سنت در ساعات اولیه معاملات روز جاری و نزدیک 
شدن به نقطه عطف ۳۰۰۰ دلار، در ۲۹۸۷ دلار و ۵۱ سنت ثابت بود. طلا از ابتدای هفته جاری تاکنون، ۲.۵ درصد افزایش داشته 

است. بهای هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریکا، با ۰.۳ درصد افزایش، به ۲۹۹۷ دلار و ۹۰ سنت رسید.

طلای جهانی باز هم پیشروی کرد

استاندار کرمان از کارخانه ای بازدید کرد که پس از ۱۵ 
سال توقف دوباره به چرخه تولید بازگشته و با راه اندازی 
این خط تولید قرار است رفسنجان، هاب تولید گلوله 

فولادی کشور شود.
پیش از راه اندازی مجدد این خط تولید، گلوله های فولادی از 
استان های دیگر به ویژه اصفهان به استان کرمان وارد می شد.
گزارش صبح روز جمعه روابط عمومی استانداری کرمان 
حاکی است که محمدعلی طالبی، استاندار از خط تولید 
گلوله شرکت نورد و آلیاژ کاران کویر که پس از ۱۵ سال توقف 

دوباره به چرخه تولید بازگشته است بازدید کرد.
مدیرعامل صندوق بازنشستگی شرکت مس در این بازدید 

اظهار داشت: سه شرکت فعال زیرمجموعه صندوق در تولید 
گلوله فولادی، با تولید ۲۵ هزار تن گلوله معادل ۳۲ درصد از 

نیاز ملی مس را تامین می کنند.
خط تولید جدید ابن شرکت به تنهایی با ظرفیت ۲۵ هزار 
تن تولید گلوله به صورت کاملا مکانیزه اعلام و در برنامه 
هدف گذاری شده با بهره برداری کامل از این خط تولید، 
رفسنجان به زودی به هاب )مرکز منطقه ای( تولید گلوله 

فولادی کشور تبدیل شود.

دبیر انجمن اقتصادی و ملی صنایع لوازم خانگی ایران 
گفت: تولید لوازم خانگی در سال ۱۴۰۳ به ۲۰ میلیون قطعه 
افزایش یافته است. این رشد چشمگیر در تولید به دنبال 
لوازم  برجام و ترک شرکت های خارجی  از  آمریکا  خروج 
خارجی از ایران در این بخش نشان دهنده ارتقاء کیفیت و 

کمیت محصولات تولیدات داخلی است.
وی خاطر نشان کرد: امسال به  علت مشکلات اقتصادی 
از جمله افزایش نرخ ارز و کاهش قدرت خرید، تمامی 
اقساطی  فروش  به  محیطی  و  تلویزیونی  تبلیغات 
از  حاکی  که  داشت  اختصاص  خانگی  لوازم  برندهای 

بحران تقاضا و رشد روزافزون رقابت میان تولیدکنندگان 
با  خانگی  لوازم  بازار  زیرا  است  بخش  این  در  داخلی 
تحت  به شدت  مردم  خرید  قدرت  به  بالا  وابستگی 
تولیدکنندگان  اما  قرار گرفت  تأثیر وضعیت معیشتی 
لوازم خانگی داخلی با وجود تمامی تنگناهای موجود 
مردم  خرید  قدرت  و  سلایق  طیف  دو  در  توانستند 

محصولات خود را روانه بازار کنند.
دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی ایران همچنین به مسئله 
قاچاق کالاهای لوازم خانگی اشاره و تاکید کرد: حدود ۳۰ 
درصد از لوازم خانگی در کشور به صورت قاچاق وارد می شود 

که هزینه گمرکی، بیمه، و مالیات و هزینه های جاری بر 
آن  ها مترتب نیست.

وی خواستار اصلاح قوانین در این زمینه شد تا رقابت 
منصفانه تری برای تولیدکنندگان داخلی ایجاد شود.

وی مهم  ترین مشکلات تولیدکنندگان لوازم خانگی را بحث 
تخصیص ارز عنوان کرد و گفت: از زمان ثبت سفارش برای 
تخصیص ارز حدود چهار ماه زمان می برد، ضمن اینکه 
کمبود نقدینگی، کمبود سرمایه در گرش و تامین مالی 
مهم  ترین مطالبه تولیدکنندگان است که امیدواریم مورد 

بررسی قرار گیرد و تسهیل شود.

رفسنجان، هاب تولید گلوله فولادی کشور می شود

چند میلیون قطعه لوازم خانگی تولید شد؟
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بزرگترین گود ورزش های باستانی شرق کشور پنجشنبه شب با حضور وزیر ورزش و جوانان در روستای بیلند از توابع شهرستان گناباد 

افتتاح شد.»علی  اصغر اکبری« -رئیس اداره ورزش و جوانان گناباد- در این آیین گفت: گود ورزش های باستانی شهید سلیمانی بیلند 

در زمینی به وسعت هزار و ۱۰۰ مترمربع و با صرف اعتبار حدود ۲۰۰ میلیارد ریال با مشارکت خیران ساخته شد. عملیات اجرایی 

این گود باستانی که مجهز به تجهیزات به روز است و ظرفیت ۸۰۰ تماشاگر را دارد از سال ۱۳۹۶ آغاز شد. ۸۰ درصد اعتبار این گود 

باستانی با مشارکت خیران و ۲۰ درصد بقیه از سال ۱۴۰۲ از اعتبارات دولتی تخصیص یافت.

بزرگترین گود ورزش های باستانی شرق کشور در گناباد افتتاح شد

ورزش

کافی است به  نحوه مدیریت فوتبال از فدراسیون این رشته 
تا کوچکترین هیات های زیر مجموعه این صنعت بزرگ 
نگاهی بیندازیم و اوضاع و احوال موجود را موشکافانه و 
البته صادقانه مورد بررسی قرار بدهیم تا متوجه مشکلات 
و معضلات پنهان و آشکار این رشته در ایران بشویم. یک 
فراگیری  درحال تکرار که نقش تخصص در آن کم رنگ است 
و تمرکز خود را متوجه حواشی آن کرده است. شرایط کمتر 
پایداری که نواقص آن در زیرمجموعه ها به حداکثر رسیده و 
غالبا اصل فوتبال را زیر سوال برده است. مجموعه هایی که 
مطابق با نام خود کاملا هیاتی و کدخدامنشی مدیریت شده 
و درب های ورود و خروجش تا بی نهایت باز است. در این 
فوتبال باید صرفا دنبال اتفاقات و یا پشتوانه های غیراصولی 
بود تا بتوان گلیم خود را تا حد و مرز اندکی از آب بیرون 

کشید.

حذف اعتبار
باشگاه های  بدست  ایران  نمایندگان  تمام  گفت؛  می توان 
عربستانی حذف شدند تا اعتبار فوتبال ایران بیشتر از هر 
زمانی زیر سوال برود. در حقیقت دو مسیر کاملا برعکس با 
اختلافی به میزان یکصد و هشتاد درجه، پیش روی فوتبال 
ایران و عربستان قرار گرفته است. عربستانی ها اراده کرده اند به 
مرزهای فوتبال مدرن برسند و علاوه بر فوتبال، اقتصاد و حتی 
سیاست خود را ارتقاء بخشیده و با شناسایی اندک بضاعت 
خود به سود حداکثری برسند. ایران نیز تصمیم گرفته است، 
به فوتبال، از دریچه یک ورزش معمولی و صرفا برای تفریح 
و سرگرمی نگاه کرده و با تصویب دستورالعمل ها و قوانین به 
صورت فصل به فصل، خود را در آزمون و خطایی همیشگی 
قرار داده و نظاره گر  پیشرفت سریع فوتبال دیگر کشورها باشد. 
اینجاست که هیچگونه سرمایه گذاری درست و نادرستی 
منتج به نتیجه نشده و نخواهد شد. اینجاست که رسانه های 
رسمی و غیررسمی عربستان در صفحات خود به کری خوانی 
و انتشار پست های کنایه آمیز در مورد فوتبال ایران می پردازند؛ 
باشگاه الهلال پس از پیروزی چهار بر یک مقابل پرسپولیس، 
تصویری از شادی سالم الدوسری را منتشر کرد. باشگاه النصر 
نیز تصویری از سادیو مانه و صالح حردانی منتشر کرد. این 

تصویر که مربوط به بازی برگشت النصر مقابل استقلال است، 
با کپشن »ببخشید، ولی تعقیب مانه سخت است« همراه بود. 
باشگاه التعاون تصویری از لحظه گل دوم خود به تراکتور را 
منتشر کرد. در این صحنه، سلطان مندش، زننده گل التعاون، 
در حال عبور از علیرضا بیرانوند دیده می شود. رسانه رسمی 
التعاون با کنایه به بیرانوند در توضیح این تصویر نوشت: »الان 

بخواب، صبح خوبی داشته باشی«.

پوست  اندازی جدید اروپا
در حقیقت معادلات جدیدی در فوتبال اروپا حاکم شده است. 
به تعبیری فوتبال قاره سبز پوست اندازی کرده و در این 
مسیر تعدادی از باشگاه های بزرگ این قاره از قافله عقب 
مانده اند. این بدان معناست که تغییرات عمده ای در مسیر 
فوتبال اروپا ایجاد شده و عبور از شاهراه این صنعت برخلاف 
تصور سخت شده است. کافی است نگاهی به  باشگاه های 
صعود کننده به مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان اروپا 
بیندازیم تا متوجه شرایط جدید بشویم؛ بارسلونا، دورتموند، 
بایرین مونیخ، اینترمیلان، پاری سن ژرمن، استون ویلا، آرسنال 
و رئال مادرید هشت تیم صعود کننده به این مرحله هستند. 
یک ترکیب معنادار از پنج کشور اسپانیا، آلمان، فرانسه، ایتالیا 
و فرانسه که قدرت فوتبال خود را در درصدهایی نزدیک به 
هم بین خود تقسیم کرده اند. اگر نگاهی به لیگ داخلی 
این کشورها نیز داشته باشیم، تغییرات ساختاری نیز در آن 
مشاهده خواهیم کرد. این بدان معناست که فوتبال اروپا به 
اصطلاح به پیچ تندی رسیده است و گویا قرار است شرایط 

جدید را به بوته آزمایش بگذارد.

دورانِ طلایی عربستان
بی گمان عربستان در فوتبال باشگاهی به مرزهای فوتبال اروپا 
و به تعبیری فوتبال سطح اول جهان رسیده است. عربستان 
برای ورود به فوتبال سطح یک دنیا چند مرحله اساسی را 
پشت سر گذاشته و مترصد گذر از مراحل انتهایی این صعود 
است. آنان آنگاه که احساس کرده اند با نیروهای بومی نهایتا 
قهرمان آسیا شده و این فوتبال کمک چندانی به وضعیت 
ورزش آنان نخواهد کرد، چند تغییر بزرگ در مدیریت خود 
رقم زدند. ابتدا اینکه فوتبال باشگاهی را سرو سامان داده و 
اوضاع و احوال مدیریتی و اقتصادی باشگاه ها را جدی گرفتند 

و با برنامه ریزی درست، باشگاه های خود را به مرز استقلال 
اقتصادی رساندند. سپس با اعمال تغییرات در قوانین فوتبال 
خود فرصت حضور بهترین های فوتبال جهان را در لیگ داخلی 
خود فراهم کرده و از همه مهم  تر آنچه به زیرساخت های این 
صنعت عظیم مربوط می شود را جدی گرفته و حداقل در 
بخش سخت افزاری به بالاترین وضعیت ممکن رسیده اند. در 
حقیقت دوران طلایی فوتبال عربستان مدتی است شروع و به 

مرحله شکوفایی نزدیک شده است.

سرخابی ها و تفاوت های آشکار
جالب است دو سرمایه بزرگ فوتبال ایران با پشتوانه مردمی 
به بهانه خصوصی سازی با شرایط متفاوتی روبه  رو شده اند. 
پرسپولیس به اعتبار مدیریت درست و پشتوانه سازی بهتر 
حداقل گلیم خود را در فوتبال ایران از آب کشیده است و 
در فصل جاری با حضور کارتال برای آینده برنامه ریزی کرده 
است. آن طرف استقلال در کانون بحران های ناخواسته قرار 
گرفته و چند فصلی است که در گردونه ناکامی قرار گرفته 
است. این داستان بدان معناست که دو رقیب نامدار فوتبال 
ایران قادر نیستند و یا تمایل ندارند برای اعتلای فوتبال 
باشگاهی ایران در بُعد فنی و مسئیل مدیریتی به یکدیگر 
یاری رسانده و همواره در جنگ و جدالی بی معنا بسر می برند. 
معلوم نیست در فصل آینده نیز چه سرنوشتی درخصوص 
آنان رقم بخورد. »گویا فوتبال باشگاهی ایران سقفی بلند تر از 

قهرمانی های داخلی ندارد«.

دربارۀ فوتبال ایران
درباره فوتبال ایران و شرایط آن می توان روزها و ماه ها مطلب 
نوشت. یک سوال بی جواب و شاید سوالات بی پاسخ فراوانی 
درخصوص وضعیت کنونی فوتبال ایران مطرح است؛ همه به 
طریقی از این فوتبال گله مند هستند. همه به دنبال بازگشت 
به شرایط چند دهه گذشته هستند. همه به یکدیگر نسبت 
تلویزیونی، بخش  برنامه های  کم کاری می زنند. در همین 
و  به عملکرد مدیران  فوتبال،  به  مربوط  برنامه های  عمده 
باشگاه ها پرداخته و موجی از ایرادات ریز و درشت را به آن 
نسبت داده اند و مدیران باشگاه ها به طور مرتب در حال توجیه 
هستند. چند تغییر در رده مدیریت های باشگاهی در همین 
فصل رخ داده است؟ چند سرمربی در کادرفنی تیم ها جای 
خود را به دیگری داده اند؟ چرا دو باشگاه تراکتور و سپاهان که 
در مقایسه با دیگر باشگاه ها اوضاع و احوال مناسبی دارند، در 
آسیا ناموفق نشان داده و در لیگ داخلی با وجود صدرنشینی 
سینوسی عمل کرده اند؟ ده ها سوال بی جوابی که هر فصل در 
لابلای توجیهات و توضیحات مسئولین به فراموشی سپرده 

شده است.

زنان

»متقیان«:

جایزه جهانی خط بطلانی بر 

تبلیغات علیه زنان ایران است

دارنده نشان طلای پارالمپیک توکیو گفت: اعطای جایزه »توسعه 
ورزش پارالمپیکی زنان« به ایران، خط بطلانی بر تمام تبلیغات 

علیه بانوان کشورمان است.
ایران، در جریان معرفی و تجلیل از برگزیدگان جایزه  روز جهانی زن 
از سوی کمیته بین المللی پارالمپیک، در میان دیگر کمیته های 
ملی پارالمپیک عضو IPC در بخش توسعه ورزش زنان، به عنوان 

عضو برگزیده  سال ٢0٢۵ انتخاب شد.
هاشمیه متقیان دارنده نشان طلای پارالمپیک توکیو در رشته 
پرتاب نیزه درخصوص این جایزه گفت: این یک اتفاق بسیار بزرگ 
است. به ورزش و دست اندرکاران آن در ایران تبریک می گویم. 
این نتیجه سال ها برنامه ریزی برای توجه به ورزش پارالمپیکی به 

ویژه ورزش بانوان است.
وی ادامه داد: مهم  ترین مولفه کشور در ورزش، اجرای عدالت 
است که بارها مورد تاکید مقام معظم رهبری نیز قرار گرفته 
است. برای وزارت ورزش و جوانان تفاوتی بین مدال المپیک و 
پارالمپیک وجود ندارد و پاداش های آن نیز یکسان است که این 
خود موجب انگیزه می شود. همچنین به تازگی پاداش پای سکو 
نیز قرار است برابر شود. اختصاص چنین پاداش هایی موجب 

شده تا انگیزه ورود به ورزش پارالمپیکی بیشتر شود.
متقیان این را نیز اظهار داشت که کرامت و شان ورزشکاران و 
قهرمانان پارالمپیکی ما در همه سطوح حفظ می شود و حتی 
در استان ها نیز توجه به ورزش المپیک و پارالمپیک در زمینه 

مدال آوری یکسان است.
رکورددار پرتاب نیزه پارالمپیک با اشاره به تبلیغات که علیه 
دختران ایرانی در خارج از کشور شکل می گیرد، گفت: رسانه های 
معاند همیشه اخباری را منتشر می کنند که در آن دختران و 
زنان را محدود نشان می دهند اما قهرمانان ما نشان دادند که 
هیچ محدودیتی در کشور وجود ندارد. جایزه کمیته بین المللی 
پارالمپیک به دختران ایرانی نیز خط بطلانی بر تمامی این 

تبلیغات بود.
متقیان با اشاره به افتخارآفرینی نسل جدید دختران ایرانی در 
پاریس گفت: در پارالمپیک گذشته من، ساره جوانمردی و زهرا 
نعمتی موفق به کسب مدال شدیم. از این سه نفر تنها خانم 
جوانمردی در پاریس مدال طلا کسب کرد. اما ختران دیگر به 
عرصه آمدند و افتخارآفرین شد. فاطمه همتی، زهرا رحیمی، الهام 
صالحی، هاجر صفرزاده و پرستو حبیبی دخترانی بودند که موفق 

به کسب مدال شدند.
وی افزود: مدال آوری پنج چهره جدید در پاریس نشان داد که تمرکز 

مسئولان ورزشی کشور روی چند نام یا یک رشته خاص نیست.

طباطبایی در یک قدمی فینال 

۲۰۲۵ Freestyle شطرنج

 Freestyle Chess محمدامین طباطبایی با درخشش در رقابت های
Grand Slam ۲۰۲۵، به مرحله نیمه نهایی این تورنمنت معتبر 

صعود کرد.
محمدامین طباطبایی پس از شکست استاد بزرگ روسی الکساندر 
گریشوک، موفق شد دو سوپر استاد بزرگ آمریکایی، لئون آرونیان و 
لِنیر دومینگوئز را نیز از پیش رو بردارد. امشب او در دیداری حساس 

برابر ویدیت گجراتی از هند قرار می گیرد.
این رقابت ها در قالب شطرنج تصادفی ۹۶۰ برگزار می شود و برندگان، 

سهمیه حضور در مسابقه اصلی پاریس را کسب خواهند کرد.

حواشــی فوتبال ایران و جهان زیر ذر  ه  بین »دنیای هوادار«؛

آسیا؟ بگذریم...!
خارج از گود

حسن صانعی  پور
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